
Viborg d. 15.september 2018

Høringssvar vedr. Budget 2019-2022

Hermed fremsendes Handicaprådets høringssvar til det samlede budget.

Vi har i juni indsendt høringssvar til det foreløbige budget for Børn- og 
Ungdomsudvalget og Social – og Sundhedsudvalget.
Disse høringssvar vedlægges.

Den generelle udvikling på handicap- og psykiatriområdet bekymrer os.
Vi er stadig bekymrede over det foreslåede budget på bl.a. rehabiliterings-
området samt ældre, social- og psykiatriområdet og sundhedsområdet. Vi 
henviser til vores høringssvar fra juni.

De i det færdige budgetforlig foreslåede tilførsler opvejer ikke i tilstrækkelig 
grad tidligere besparelser.
Hertil kommer at stadig flere borgere vil få behov for kommunal indsats set ud 
fra den demografiske udvikling og den tidlige afslutning af sygehusbehandling.
Dette vil få betydning for det samlede budget på området, så det også vil påvirke 
budgetter for handicap- og psykiatriområdet.
På såvel handicapområdet som psykiatriområdet er der behov for tilførsler af 
ressourcer til den borgernære indsats: Pleje, træning og socialpædagogisk 
indsats.

Der ses ikke at være afsat midler i budgettet til aktiviteter på handicap – og 
psykiatriområdet, herunder disse områders borgere over 65 år.

Vi henleder også opmærksomheden på, at offentlig befordring (busdrift) er den 
eneste mulighed for mange med handicap og med psykiske lidelser til at deltage i 
hverdagslivet. Det er derfor af væsentlig betydning, at denne service ikke 
forringes yderligere.
Det foreliggende forslag om omstrukturering kan derfor kun anbefales under 
forudsætning af, der tilføres ekstra ressourcer.

Vedr. Forstærket beskæftigelsesindsats:
Det er bekymrende, at der iværksættes så få revalideringsforløb, idet dette er et 
af de bedste værktøjer til at mennesker ind på eller tilbage på arbejdsmarkedet, 
hvilket vi også tidligere har gjort opmærksom på.



Der er behov for hurtigere afklaring af ressourceforløb, således at de, der skal 
tildeles førtidspension, får en hurtigere afklaring, og de, der skal tilbage på/ ud 
på arbejdsmarkedet, hurtigt får den nødvendige støtte. Alt for mange går alt for 
længe i uafklarede forløb.

Unge udviklingshæmmede og unge med andre handicap og lidelser, der åbenlyst 
ikke kan blive selvforsørgende, bør bevilges førtidspension før de forlader STU 
eller anden visiteret ungdomsuddannelse.

På børne– og ungdomsområdet henleder vi opmærksomheden på de 
udfordringer der er/kan opstå med inklusion af børn med handicap i 
normalskolen:
- undervisning af børn med særlige behov
- tilbageslusning af børn fra særlige skoleafsnit (A-klasser, Rindsholmvej,
specialklasser)

- på børnehaveområdet med sammenlægning af specialgrupper og børnehaver.
Disse tiltag kræver ekstra plads, ekstra ressourcer og specialressourcer blandt
lærere og pædagoger.

På grund af den meget korte høringsfrist kan høringssvaret ikke nå at blive 
forelagt det samlede handicapråd til godkendelse.
Det vil blive sendt til hele rådet, men svar kan ikke forventes fra alle 
rådsmedlemmer på den korte tid, der er til rådighed.

På Handicaprådets vegne
DH-gruppen i Handicaprådet

Ulla Serup Thomsen
Formand for Handicaprådet



Høringssvar vedr. budgetlægning 2019 ‐ 2022 

 

Skemaet skal benyttes til høringssvar. 

 

Sidste frist for modtagelse af høringssvar er d. 10. juni 2018. 

 

Høringssvar sendes til Jakob Tibert Thomsen (jatt@viborg.dk) 

 

Hvem indgiver høringssvar? 

HANDICAPRÅDET I VIBORG 

 

Emne:  Høringssvar: 

Anlæg 

Budgethæftet side 13‐16, ændringer til anlægsbudgettet 

fremgår af side 15‐16 

Vi har heftet os ved, at planerne for 

Rosenvængts Skole nu er faste, så der 

inden for ganske få år vil være en 

specialskole til de mest handicappede 

børn 

Dagtilbud – anlæg: 
 

Ny børnehave i Ørum   

Nyt børnehus i Arnbjerg   

Samling af Rosengården og Kærhuset i Skals   

Skole – anlæg: 
 

Vestre Skole (Helhedsplan)   

Drift 

Budgethæftet side 6‐11 

 

Skoler og klubber 
 

”Fra haver til maver”  Det erspændende derfor godt, at det 

fortsætter 

Læringslokomotivet  Fint 



KLC ‐ kørselspuljen  Vi fik forklaring, og synes det er et meget 

godt tilbud. 

Dagtilbud 
 

Mindre indtægt dagtilbud grundet faldende børnetal og 

forældrebetaling 

 

Stigende fødselstal   

Familieområdet 
 

Stigende fødselstal  Vi debattede om det stigende fødselstal 

vil få indflydelse de nærmeste år 

 

Andet   

 



Viborg d. 8. Juni 2018 

HØRING  
BUDGETFORSLAG SOCIAL-OG SUNDHEDSUDVALGET 

Handicaprådet har på mode d.6. juni 2018 drøftet det 
fremsendte budgetforslag 

Vi tager forslaget til efterretning med følgende bemærkninger: 

Handicaprådet ser med stor betænkelighed på de foreslåede 
besparelser på træningsområdet. Vi vurderer, at netop her er 
der behov for ”en stærk indsats”, hvis borgere med behov for 
træning skal vende tilbage til et tidligere niveau (f.eks. efter 
operation/behandling) eller skal bevare et funktionsniveau, som 
giver dem en hverdag med livskvalitet. 

Vi er også bekymrede for reducering i indsatsen for 
rehabilitering. Denne indsats har været en kerneydelse i Viborg 
i flere år, og det vil sammen med reduktion af træningstilbud 
føre til, at borgere ikke når det ønskede funktionsniveau. 

Den nyligt indgåede aftale mellem regionerne og regeringen 
lægger op til en markant flytning af opgaver fra region til 
kommune, så også dette vil blive en forøgelse inden for begge de 
nævnte områder, med risiko for en stor belastning af vores 
omsorgsområde og sundhedsområde. 

Med venlig hilsen 

Ulla Serup Thomsen 
Formand for handicaprådet i Viborg 

86 62 82 50
 

     ullaserupthomsen@gmail.com

 www.viborg.dk/handicapraadet 
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